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Obrir TikTok i veure que el hash-
tag#Esplugues ofereix desenes
de milers de resultats, i prop de
cent mil a Instagram. Llegir els
comentaris i veure els vídeos del
carrer Montserrat o l’Espai Cor-
beró. “Una joia secreta, zero tu-
ristes, bon lloc per a fer fotos i
allunyat del centre [de Barcelo-
na]”, va publicar fa poques set-
manes a TikTok la influencer
@bcn_bloggers. Un altre comp-
te de la xarxa social xinesa,
@barcelonaforyou, parla les mil
meravelles del parc de Can Vi-
dalet, mentre que un bon nom-
bre de comptes amb milers de se-
guidors ‘descobreixen” setma-
na rere setmana aquests racons
amagats a molts usuaris. Fins i
tot, hi ha tiktokers que s’han
llençat pels tobogans del parc de
la Solidaritat. Per no parlar dels
titulars recents –tot i que aquests
per un tema que no llueix tant–
que apunten a la presumpta eva-
sió d’impostos de la cantant Sha-
kira, quan vivia a la ciutat en una
mansió amb Gerard Piqué. “Es-
tem de moda”, apunta, en de-
claracions a aquesta publicació,
l’alcaldessa, Pilar Díaz. 

Ella, de fet, és molt activa a les
xarxes socials, i en més d’una
ocasió ha sorprès els seus segui-
dors amb un ball a TikTok o amb
una acolorida foto celebrant el
holi amb els veïns. Amb tot, l’al-
caldessa fa temps que introdueix
en el debat públic el concepte de
“nova centralitat metropolita-
na”, a l’hora de referir-se a Es-
plugues. Així ho va fer fa un any
en una entrevista a l’Espai Línia,
on va assegurar que Esplugues
està esdevenint “una ciutat refe-
rent”. Dotze mesos més tard no
només ho manté, sinó que va

més enllà i assegura que la ciu-
tat representa una “nova cen-
tralitat econòmica”. 

En aquest sentit, Díaz recor-
da que els redactors del nou pla
metropolità, que ha de substitu-
ir l’obsolet Pla General Metro-
polità (PGM) del 1976, reconei-
xen que el sector Porta Diagonal
és un nucli d’expansió de l’acti-
vitat econòmica. De fet, ja s’hi tre-
balla per crear un parc empre-
sarial que s’integri al teixit urbà.

Ho corrobora tot plegat Ser-
gio Sánchez-Osorio, empresari i
president d’Esplugues Innova,
una associació empresarial que
treballa per millorar l’activitat in-
dustrial  i econòmica de la ciutat.
“El discurs de nova centralitat és
del tot cert”, assegura Sánchez-
Osorio, que destaca com en els úl-
tims anys hi ha hagut un incre-
ment de l’arribada de grans com-
panyies a la ciutat, que s’afegei-
xen a les que ja n’hi ha instal·la-

des, algunes d’elles relacionades
amb el sector biomèdic, una de
les altres grans apostes de l’A-
juntament, que va de bracet amb
l’Hospitalet per impulsar un clús-
ter biomèdic a les dues ciutats. 

Sense anar més lluny, fa pocs
dies Esplugues, a través de l’hos-
pital Sant Joan de Déu, va saltar
als titulars com el lloc on unes na-
dons mauritanes han estat ope-
rades per separar-les i que puguin
tenir una vida normal. 

Perquè, si hi ha alguna cosa
que crida l’atenció, és que la teva
ciutat i els seus racons més em-
blemàtics es puguin veure per tot
el món. Sobre aquest tema, Díaz
explica el testimoni d’uns cone-
guts que, visitant la Cinquena
Avinguda de Nova York, van
veure un anunci d’un mòbil que
s’havia filmat a l’Espai Corberó. 

Aquest sorprenent edifici va
ser adquirit fa poc per l’Ajunta-
ment, que hi treballa per con-

vertir-lo en un centre cultural.
Díaz explica que ja estan “a punt”
de tancar l’elaboració del Pla
d’Usos de l’espai, que ha de de-
terminar la utilitat de la que va ser
casa de l’artista Xavier Corberó. 

Mentrestant, però, l’indret
funciona a ple rendiment, i l’A-
juntament no para de rebre pe-

ticions d’arreu del món per en-
registrar pel·lícules i espots i per
fer actes d’empresa, com asse-
nyala també Sánchez-Osorio.
Aquest racó ha estat escenari de
pel·lícules com Vicky Cristina
Barcelona, Paradise Hills i d’un
videoclip de Rosalía i Rauw Ale-
jandro, i fins i tot de la Barcelo-
na 080 Fashion. Un marc únic
que serveix com a carta de pre-
sentació de la ciutat, que el mes
passat va estar present a la fira
immobiliària Expo Real de Mu-
nich, per presentar els potencials
urbanístics del municipi. 

Un tema, el de l’urbanisme,
que ha centrat els últims anys el
debat polític a la ciutat, amb l’a-
parició de plataformes ciutada-
nes, com No al Pla Caufec, que
han posat el crit al cel i han aler-
tat que construir a prop de Coll-
serola no és una bona idea, tenint
en compte l’actual context d’e-
mergència climàtica. 

Esplugues es fa viral
» La ciutat triomfa a les xarxes socials com una ciutat amb racons per descobrir: “Una joia secreta”
» L’alcaldessa, Pilar Díaz, treu pit i reivindica el municipi com una “nova centralitat metropolitana”

MONTSIÓ, UN
MONESTIR VIATGER

4A Esplugues hi ha una
conjunció de temps i pa-
trimoni poc comuna. Al
costat de l’Espai Corberó hi
ha el monestir de Montsió
-s.XIV- que va ser traslladat
a Esplugues el 1948 des
de Barcelona pedra a pe-
dra. Allà es conserven tro-
feus arrabassats als turcs a
la batalla de Lepant (1571).

A l’esquerra, el carrer Montserrat. A la dreta, el monestir de Montsió (a dalt) i el parc de Can Vidalet (a sota). Fotos: Línia i arxiu

F. J. Rodríguez
ESPLUGUES
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Com esquiva [el jut-
ge] García-Castellón

una possible amnistia
per a acusats de “terrorisme sense
morts” (Tsunami)? Amb un mort, un
ciutadà francès, que va patir una atu-
rada cardíaca abans de treure la targeta
d’embarcament després de caminar en-
tre 3 i 4 kilòmetres.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Visc en una ciutat [Ba-
dalona] que es vana-

gloria de tenir “l’arbre de
plàstic de Nadal més gran de l’univers”
i és incapaç de protegir i tenir cura d’ar-
bres centenaris de veritat. Una ciutat
cada cop més grisa, més impersonal,
menys singular i més avorrida. Quina
pena més gran.

@ginadetera

RIDÍCUL ESPANTÓS del
CGPJ amb aquesta de-

claració sobre una llei
que encara no han vist [la de l’amnistia].
Amb la seva redacció feta pels jutges
conservadors amb el mandat caducat
denigren tota la justícia espanyola i
constaten el que ja se sap, que a Espa-
nya no hi ha separació de poders real.

Unes quantes coses so-
bre Rodalies, intentant

ser el màxim d’imparcial
possible: el canvi d'operadora és una
notícia imprevista, i és imprevista per-
què és una cosa gorda. I que la nova
empresa sigui pública i que la lideri la
Generalitat també és molt imprevist.
Perquè és gros.

@apuente@orti_emmanuel@alextortsagues

La lupa

El passat 24 d’octubre vam celebrar a La Ciba,
espai de recursos per a dones, innovació i eco-
nomia feminista, el III Fòrum de municipis
certificats a favor de la igualtat de gènere en

l’àmbit municipal, dedicat en aquesta edició a les po-
lítiques locals a favor dels drets humans i al lideratge
de les dones. Aquest espai de debat anual va suposar un
important punt de trobada i ens va permetre compar-
tir bones pràctiques locals en igualtat real i efectiva per
part de representants polítics i tècnics d’ajuntaments
i administracions supramunicipals que van participar-
hi com a ciutats i pobles que disposen de la certificació
SG CITY 50-50, com és el cas de l’Ajuntament de San-
ta Coloma de Gramenet.

Cal recordar que la norma SG CITY 50-50, elabo-
rada per l’associació Forgender Seal, és la primera cer-
tificació en l’àmbit internacional que ha permès im-
plantar un sistema per avaluar, homologar i acreditar
de manera oficial el treball i el compromís dels governs
locals a favor de la igualtat de drets de les dones i per
la integració de la perspectiva de gènere de manera trans-
versal i transformadora en les polítiques i actuacions de
les ciutats i pobles. En el nostre cas, a Santa Coloma, en-
guany hem renovat la certificació SG CITY 50-50 que
vam aconseguir com a Ajuntament el 2021, quan vam
ser un dels primers municipis reconeguts públicament
i internacionalment pel nostre lideratge en el desple-
gament de programes i iniciatives que han demostrat
ser eficaces en el necessari avenç en drets i llibertats.

En la primera certificació SG-CITY 50-50 que vam
obtenir es van destacar les accions específiques de San-

ta Coloma, com la posada en marxa de La Ciba, el pro-
tocol per un espai públic, d’oci i festiu lliure de vio-
lències masclistes i LGTB-fòbiques, l’organització de
jornades de referència com el I Fòrum internacional
sobre feminisme i pornografia o la creació de l’Ob-
servatori de dades obertes, entre altres projectes i ini-
ciatives desplegades.

Certificacions com la SG-CITY 50-50 són més ne-
cessàries que mai, ja que ens ajuden a poder acreditar
i a millorar la qualitat dels serveis públics, a mesurar el
seu impacte, a generar perspectiva en la tasca dels ajun-

taments com a administració més propera a la ciutadania
i, alhora, són una eina molt eficaç per saber com estem
i avaluar de manera curosa el desplegament de les po-
lítiques d’igualtat locals per anticipar-nos a les noves ne-
cessitats. També ens reconeix la feina ben feta i cons-
titueix un important acompanyament en tot el procés.
Però no només això. La SG-CITY 50-50 ens impulsa a
crear narratives no androcentristes en un escenari ido-
ni, que és el món local, i a no oblidar-nos que, malgrat
que hem avançat molt en igualtat real i efectiva a les ciu-
tats, encara queden molts reptes per assolir en la ne-
cessària transformació feminista dels territoris.

En aquest sentit, entre les qüestions apressants de
l’agenda feminista és imprescindible que continuem tei-
xint aliances fortes entre les diferents administracions
públiques i privades, entitats i ciutadania, per comba-
tre de manera conjunta, ferma i eficaç totes les violèn-
cies masclistes i en tots els àmbits i esferes –i especial-
ment en l’entorn virtual i el seu tractament jurídic i pe-
nal–, així com per fer prevenció dels feminicidis. Tam-
bé són reptes els passos cap a la igualtat salarial entre
homes i dones i el fet de promoure la prevenció en sa-
lut de les dones a través de polítiques locals específiques,
entre altres qüestions de primer ordre que també vam
tractar al recent III Fòrum de municipis certificats. Per
tant, aquesta certificació és un pas més per avançar en
la materialització d’aquesta agenda feminista, que ha
de ser, sens dubte, transversal i interseccional, i per en-
fortir-la gràcies als lideratges d’ajuntaments compro-
mesos en el treball en xarxa.

Precisament, l’equipament municipal de La Ciba
és un exemple de bona pràctica municipal i de treball
en xarxa entre administracions públiques i entitats pú-
bliques i privades per liderar, conjuntament, projec-
tes pel bé comú i que han de servir per lluitar contra
les desigualtats, en sintonia amb els Objectius de Des-
envolupament Sostenible (ODS) i l’Agenda 2030 de
les Nacions Unides. Continuem, doncs, comprome-
ses i compromesos des del món local i amb equipa-
ments i serveis públics com La Ciba amb la defensa
dels drets humans de totes les dones i per una go-
vernança feminista, clau per aconseguir un món i una
societat millors per a tothom.

Encara queden molts reptes 
per assolir en la transformació

feminista dels territoris

per Núria Parlon, alcaldessa de Santa Coloma de Gramenet

Certificar la igualtat real i efectiva
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Un xoc entre el tram i una ambulància 
a Esplugues provoca incidències en el servei1

2
Sant Joan de Déu separarà dues 
siameses procedents de Mauritània

El FiraDespí torna amb més 
d’un centenar de parades

El cibercrim provoca un lleuger 
augment global dels delictes a Esplugues

El + llegit líniatres.cat
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Les obres d’ampliació del Pont 
d’Esplugues començaran aviat
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Línia Tres no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@Catinformacio: El president Aragonès
ha traslladat al papa Francesc la seva aposta
per l'amnistia i el referèndum, durant una
audiència privada al Vaticà.

@adrisantaa: Avui [7-11-2023] NO hi
haurà acord. Almenys és el que apunten
les parts a hores d’ara. Les negociacions
continuen en marxa entre el PSOE i Junts.

#L’AmnistiaEsFaEsperar

@mockudrames: Estem davant del co-
meta Halley de les càrregues policials.
Gaudiu de les imatges que passen una
vegada cada 75 anys.

#BogeriaAMadrid #AragonèsAmbElPapa

Safata d’entrada

Les persones són déus per
als seus gossos, per això
n’hi ha que els estimen

més que a ningú; això va escriu-
re Aldous Huxley. Hem de reco-
nèixer que la nostra animalitat
pot arribar a ser intensa, com-
passiva o indiferent. L’amistat
entre espècies és vital per sobre-
viure, sobretot si s’expressa en el
sentit d’una lleialtat mútua.

El comportament humà rep
molts reflexos del que passa al seu
voltant i, si l’agressivitat o la vio-
lència que s’observen en aquesta
època s’utilitzen per resoldre con-
flictes (com s’aprecia a les panta-
lles i a la vida quotidiana, entre es-
tadistes i polítics), podríem con-
cloure que tot està permès. Les
precàries situacions econòmiques
i socials posen en perill el futur de
bones persones que viuen en am-
bients dolents i inflexibles, que di-
fícilment ofereixen oportunitats a
la gent que es mou a cops, en al-
guns casos tan destructius i gra-
tuïts que passen per alt certes pa-
tologies del comportament.

A Dogman, una pel·lícula del
gran Matteo Garrone, s’intueix la
descripció sòrdida de personatges
coberts de por entre bassals en-
fangats d’asfalt gris; la crueltat i la
dificultat de mantenir una mica de
dignitat és una constant incerte-
sa on no se sap qui té el timó de
les seves vides. Es tracta d’una fau-
la tensa, que produeix un males-
tar profund i adverteix dels perills
i enganys de conceptes com fra-
gilitat i fortalesa, resiliències febles
i altres dilemes íntims com la
submissió i la degradació perso-
nal d’un subjecte humiliat, d’una
policia passiva i curta de vista,

Ètica
per Francesc Reina

d’uns veïns que no veuen allò
que no volen veure. Marcello
Fonte interpreta un ésser en-
fonsat en la misèria, aplatat
per un trasbals que el té de ge-
nolls, però, lluny de resignar-se,
cansat del menyspreu d’uns
delinqüents que campen a plaer,
reacciona per mostrar-li al seu
grup afí que es poden assolir ho-
ritzons d’esperança. Amb una
tendresa exquisida cap als gos-
sos, als quals mima, el prota-
gonista mostra com els pensa-
ments negatius s’apoderen del
seu ésser pacífic i tímid; sor-
geixen de la mirada trista d’un
homenet senzill que sucum-
beix a la paciència infinita, su-
perant-la amb una venjança si-
lenciosa que sembla el destí in-
evitable d’una classe social de-
terminada. L’interior de la ment,
quan es viu un infern, pot cau-
re a la crida del mal.

La pel·lícula ens apropa a la
relació essencial entre espècies.
El maltractament animal, fins fa
poc al nostre país, ha estat la nor-
ma i el procés habitual encorat-
jat per lleis que permetien i ani-
maven a torturar i matar (avui
dia la caça furtiva és la tercera
font de riquesa mundial després
del comerç d’armes i drogues).
Fa anys que vam trencar els lla-
ços sagrats amb la natura. Fins
que es trenqui el terra.

A Espanya hi ha més de 29
milions de mascotes, és a dir,

més gossos i gats que nens me-
nors de 14 anys. Es diu que les
criatures domèstiques són una
font de companyia, alegria i
amor, que guareixen de l’estrès
i la depressió; però també s’a-
lerta del perill que aquest con-
sum desbocat pot provocar
quan es pretén humanitzar-
los excessivament, o quan es
converteixen en un objecte ca-
pritxós, quan es tracten com
una cosa o quan s’abandonen.
El benestar animal comença a
ser clau en la nova cultura dels
drets, mostra una gran contra-
dicció i contrast entre la in-
tel·ligència emocional i el dèfi-
cit psicològic i de comprensió
dels amos, que no contemplen
la infelicitat d’una vida en pisos
o en gàbies, o a la intempèrie.

Arribarà el dia que pren-
drem consciència que som una
família més, que ens hem passat
la vida anant i venint entre cops
de porra i abraçades, entre esti-
macions i sotmetiments: pu-
sil·lànimes irritants, patètics pa-
llassos de les bufetades que re-
corren els camins. Potser l’a-
bundància de gossos i gats a les
ciutats mostra la necessitat de ser
més humans, de retrobar-nos
amb territoris perduts o oblidats.
Potser la intel·ligència és una
cosa tan simple com aspirar a
una vida acceptable per a qual-
sevol existència, que eviti el pa-
timent dels uns contra els altres.

Els semàfors

El Grup d’Estudis d’Esplugues 
va organitzar el 2 de novembre
una xerrada sobre els 75 anys
d’història de la biblioteca Pare
Miquel. L’acte va servir també

per donar veu als veïns perquè
expliquessin els seus records

d’infància a l’equipament.
pàgina 10Grup d’Estudis

L’Associació de Veïns de 
les Planes va celebrar el 29

d’octubre el seu ja tradicional
Festival Solidari, amb la

col·laboració de diverses entitats
de la ciutat. Amb la jornada 

es van recaptar prop de 2.000
euros per combatre l’Alzheimer.

pàgina 14AV Les Planes

Han hagut de passar quatre anys,
però finalment el centre de gent

gran de Cirerers, a Sant Joan,
obrirà les 30 places promeses per

a persones grans dependents.
D’aquesta manera, 

el departament de Drets Socials
desencalla una reclamació veïnal.

pàgina 14Generalitat
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NLes millors
perles

Els policies han passat de ser els herois de la dreta i la
ultradreta a ser-ne els enemics. En les protestes a Ferraz per

l’amnistia, els van dir “Piolins”, covards i de tot. Els manifestants
no entenien les càrregues per “puto defender España” (sic).

Creen una nova cançó “de Bad Bunny” amb intel·ligència
artificial (IA) en la qual s’esmenta Bad Gyal. Sona tan

convincent que l’artista catalana es pensa que és veritat i es
grava un vídeo ballant-la. Bad Bunny està enfadadíssim.

Juga un partit de la Copa del Rei i li encaixen 12 gols. Uns dies
després, l’entrevisten a la ràdio i decideix que la millor

manera de sortir del pas és fer un “acudit” sobre el futbol
femení. És el que ha fet el porter del Tardienta, retratat dos cops.

La Fiona ha passat dos anys tota sola en un penya-segatescocès. Ara, per fi, l’han rescatat. És la història d’una
ovella que ja ha estat batejada com “l’ovella més solitària
del món” i que s’ha fet famosa gràcies a la BBC.

LA FOTOFrancesc Voltas/ACN

Mirada pròpia

El passat 20 de setembre va tenir lloc, a la Fira
Gran Via de l’Hospitalet, la segona edició del
congrés internacional de fons d’inversió The
District.

La sessió va començar amb el rebuig de diferents
col·lectius d’habitatge a l’acte, que van escridassar els
assistents titllant-los d’especuladors i de desnonadors,
i reivindicant el dret a l’habitatge per sobre de l’ús in-
constitucional que li donen bancs, fons d’inversió i al-
guns falsos petits propietaris.

I és que, a l’article 47 de la Constitució espanyola,
en el seu moment s’hi va deixar ben escrit: “Tots els es-
panyols tenen dret a gaudir d’un habitatge digne i ade-
quat. Els poders públics promouran les condicions ne-
cessàries i establiran les normes
pertinents per fer efectiu aquest
dret, regulant la utilització del
sòl d’acord amb l’interès general
per impedir l’especulació. La co-
munitat participarà en les plus-
vàlues que generi l’acció urbanís-
tica dels ens públics”.

Evidentment, no us faig cap
spoiler explicant-vos que aquest
article no s’ha complert mai, sinó
al contrari: s’han posat catifes
vermelles perquè caixes, bancs i
ara fons d’inversió puguin espe-
cular amb un dret i guanyar el mà-
xim de diners possibles en detri-
ment d’aniquilar, literalment, una
part de la població.

Però del que jo us volia parlar és d’un fet que m’ha
tocat bastant. Volia escriure sobre com s’ha parlat de
disturbis i d’incidents violents quan s’ha llançat pols de
colors, anomenada pols holi, que és una pols fabrica-
da amb components naturals i que s’utilitza en festes
i festivals originaris de l’Índia, mentre que no es par-
la amb la mateixa intensitat i contundència quan hi ha
un desnonament i els Mossos d’Esquadra i fons d’in-
versió deixen famílies al carrer per continuar guany-
ant més diners.

Alguns titllaran la comparació de demagògia. Fer-
mament, crec que no ho és. Fermament, crec que aques-
tes notícies situen ciutadans de primera i ciutadans de
segona. A uns no se’ls pot exigir responsabilitats pels
seus fets, per haver estafat, enganyat i fet fora gent de
les seves cases, quan són directius dels bancs i empreses

immobiliàries més grans del món, i, en canvi, als altres
els criminalitzen, culpen i exigeixen quan no poden pa-
gar un habitatge perquè, tot i tenir dues feines, no ar-
riben a final de mes. A aquests, per descomptat, se’ls
pot insultar, vexar i menystenir, tant des de les admi-
nistracions com des de la societat. Per què? Jo em nego
al fet que sigui així. Reivindico posar-hi dades i infor-
mació per no caure en la imposició del capitalisme.

Ja ho deia Judith Butler al seu llibre Sense por: for-
mes de resistència a les violències d’avui: “Les po-
blacions es divideixen sovint, massa sovint, entre
aquells les vides dels quals són dignes de protegir-se
a qualsevol preu i aquells les vides dels quals es con-
sideren prescindibles”.

A l’informe Estat de l’exclusió residencial; impac-
tes de la Llei 24/2015 i altres mesures de resposta 2022
es detalla que, en matèria de salut, l’accés a un habi-
tatge adequat és un factor determinant per garantir un
bon estat de salut. Existeixen evidències científiques que
demostren que l’habitatge pot repercutir en la salut fí-
sica i mental de les persones adultes i dels nens que hi
conviuen. A l’informe, l’avaluació de l’impacte en la sa-
lut de la Llei 24/2015 es planteja a través de l’evolució
d’indicadors indirectes, com el nombre de desnona-
ments o de talls de subministraments, entre altres, res-
pecte als quals hi ha abundants evidències sobre el seu
impacte en la salut. Aquest tipus d’enfocament és l’ha-
bitual en l’avaluació de polítiques en l’àmbit de la sa-
lut pública, com en el cas de la llei del tabac.

L’impacte dels moviments socials, no obstant això,
va més enllà de l’accés a la informació i aporta bene-

ficis en la salut, en la vida social i en l’empoderament,
com demostra el fet que el 90% de les persones en-
questades afirmen que la participació en organitzacions
els ha permès conèixer els drets residencials i de sub-
ministraments i el 74% diuen que aquest fet els ha aju-
dat a sentir-se millor de salut.

A més, l’informe també analitza l’estat de salut de les
persones adultes i nens afectats per inseguretat residencial
i pobresa energètica que han respost l’enquesta. Segons
l’escala de benestar psicològic de l’OMS, tres de cada qua-
tre persones adultes van presentar malestar psicològic
i la meitat depressió, en valors molt més grans que els
que s’observen en la població general. Malgrat ser una
població molt homogènia (totes les persones es troben

en una situació d’elevada vulne-
rabilitat), s’ha pogut observar una
associació entre patir depressió i el
nombre d’afectacions relacionades
amb l’habitatge i l’energia (difi-
cultats econòmiques relacionades
amb l’habitatge, amb l’energia o
amb tinences insegures). Així, com
més inseguretats, més gran és la
probabilitat de patir depressió. La
magnitud de l’associació amb la sa-
lut és menor en les dones. Una hi-
pòtesi és que això últim respondria
a una resiliència més gran d’elles,
així com pel rol de gènere, segons
el qual són les principals respon-
sables de la llar i no poden per-

metre’s enfonsar-se malgrat viure situacions molt com-
plicades. Pel que fa als nens, un 15% van presentar mala
salut general i un de cada tres nens i la meitat de les ne-
nes una puntuació baixa en l’escala de qualitat de vida,
totes dues situacions amb una proporció molt superior
a la que s’observa en la població general.

Així que, amb aquestes dades a la mà, faig una cri-
da als mitjans de comunicació, a les administracions
i a la ciutadania en general. Tenim un problema d’Es-
tat de salut pública que són els desnonaments. Milions
de persones n’estan afectades. Algunes se suïciden (o
algunes afirmem que les maten) pel camí per no po-
der suportar una càrrega emocional tan forta. Fem-hi
alguna cosa. Prohibim els desnonaments per motius
econòmics i donem una alternativa residencial. La pols
holi no és una arma de destrucció massiva; que l’ha-
bitatge no sigui un dret sí que ho és. Queda clar?

per Lucía Delgado, portaveu de la PAH

Pols holi, arma de destrucció massiva
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@CarlotaGurt: «La darrera factura que he
cobrat és del maig, em pots informar de
quan pagareu juny i juliol?» N’estic fins a la
figa que em paguin quan els surt dels collons.

@elsmatins: Un mes de guerra i 10.000
morts a Gaza. Netanyahu rebutja un alto el
foc i diu que Israel tindrà el control total de
la seguretat a Gaza de manera indefinida. 

@ginadrieguez: La vida adulta es basa a
pensar què vols menjar tres vegades (mí-
nim) al dia, cuinar-ho i netejar els plats. En
bucle, sense parar. És un malson.

Flaixos

Tribuna

L’estima que li tinc a Xavier Casinos, a qui lle-
geixo en la seva sèrie d’articles sobre la Bar-
celona Secreta a La Vanguardia, m’anima
a escriure per contradir-lo per un altre arti-

cle que va publicar en aquest mitjà que compartim i que
parlava de les limitacions que podia tenir transformar
oficines en desús de Barcelona en habitatges. L’article
feia una sèrie d’afirmacions que no comparteixo, i com
que en els darrers dies un altre article, aquest de Sus-
ana Quadrado a La Vanguardia, ha tornat a posar a l’a-
genda pública el debat sobre el futur del 22@, voldria
deixar per escrit alguns pensaments que he anat acu-
mulant per l’experiència vital d’haver estat a llocs de l’ad-
ministració que tracten amb el planejament urbanístic.

No ho vull fer, però, només per la intuïció que els pro-
voca, sinó que he mirat de contrastar si el que crec té al-
gun fonament tècnic o jurídic que ho avali. Tanmateix,
ja sé que no estem en un mitjà de divulgació científica
o tècnica, però malgrat tot he de dir que, si algú vol apro-
fundir en les causes de la crisi de l’urbanisme que pa-
teix l’estat espanyol, ha de poder veure aquesta jorna-
da o llegir aquesta revista, per posar només dos exem-
ples dels molts que hi ha sobre la qüestió.

Acabats els preàmbuls, i sabent que aquests articles
són de metxa curta, he de dir que aquell article del Xa-
vier contenia el que ens hauríem de treure de sobre si
volem, de veritat, fer un urbanisme que funcioni. És a
dir, apel·lacions a si els privats guanyen poc o massa;
defensa de models proteccionistes/garantistes infle-
xibles; i dubtes sobre si les coses que es vulguin can-
viar d’un pla seran possibles o no. I això darrer, que afir-
ma en parlar de les 8.000 oficines en desús de Barce-
lona, ho enllaço amb l’article de la Susana, que obria
o seguia el debat sobre si cal modificar el planejament
del 22@ atenent el fet que les previsions han quedat su-
perades per la realitat, amb un milió i mig de metres
d’oficines que encara queden per fer i que no sembla
que es puguin realitzar, entre altres problemes que té
el nou districte, malgrat ser un exemple d’èxit per a la
ciutat de Barcelona.

Semblaria lògic que, si un pla fa 23 anys i no s’ha aca-
bat, es pugui revisar i actualitzar. De fet, amb aquest del
22@ ja s’ha fet per afavorir que hi hagi més habitatge as-
sequible. Tanmateix, totes les oficines (a Barcelona es

parla de més de 8.000 segons un estudi d’Ernst & Young)
en desús haurien de poder ser transformades en habi-
tatge. Sobretot perquè això és el que demanen els nos-
tres joves, així com els joves que volen venir a Barcelo-
na a treballar o a estudiar.

És clar que els propietaris n’obtindran plusvàlua!
Però això no és dolent. Se’ls podria facilitar aquest can-
vi d’ús amb la condició que destinessin l’habitatge al
lloguer. Tan complicat és? No. Segur que no. El que pas-
sa és que –com a la mítica sèrie Sí, ministre– tenim
molts “Humphrey Appleby” disposats a fer-ho tot
més complicat del que és.

La crisi de l’urbanisme és que, de mitjana, un pla-
nejament pot trigar entre 6 i 8 anys, que s’han de fer
uns 110 informes i que, finalment, en ser tot tan envi-
tricollat, el Tribunal Suprem els tomba un darrere l’al-
tre sense compassió, sempre per qüestions formals que
astuts advocats de les parts saben identificar en els pro-
cediments. I així han caigut planejaments com els de
Tarragona, Madrid, Donostia, Las Palmas, Vigo i
plans directors del nostre país com els de l’Hospitalet
o el BCN World.

La crisi de l’urbanisme –i hem de poder admetre que
hi és– fa que s’espanti la inversió i que es malgastin re-
cursos públics i privats en tramitacions llarguíssimes que,
quan tenen llum verda, topen amb canvis de cicle eco-
nòmic, normatiu en altres nivells, i social i fins i tot cul-
tural en d’altres.

És per aquest motiu, i molts més, que sempre des
del respecte als que han fet i fan urbanisme en aquest
país –perquè òbviament no tot, ni molts menys, han
estat viacrucis fallits–, ens convindria adoptar les te-
sis dels que defensen un urbanisme més flexible, de pro-
posta, com a contraposició a l’urbanisme de planificació,
que no té el problema en el fet de ser-ho, sinó en les di-
ficultats que hi ha –en plena era d’acceleració tecno-
lògica– per adaptar-se a les demandes i realitats d’u-
na societat canviant. L’exemple el tenim al 22@ i el tin-
drem a les Tres Xemeneies o en algunes idees que ron-
den el nou Pla Director Urbanístic Metropolità. La pla-
nificació ha d’ordenar un territori, però no pot ser-ne
una cotilla, un cadenat o un text sagrat. I l’urbanisme
ha de triar si ser com les taules de la llei o el manual
de partida que facilita el progrés dels territoris.

La planificació 
ha d’ordenar 
un territori, 

però no pot ser-ne 
una cotilla, 
un cadenat 

o un text sagrat. 
I l’urbanisme ha de triar 

si ser com 
les taules de la llei 

o el manual de partida
que facilita 
el progrés 

dels territoris

“

“
per Ferran Falcó, president de Restarting Badalona

L’urbanisme: impuls o fre
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Implants coclears per a persones amb
problemes d'audició, vàlvules de de-
rivació o neuroestimuladors allotjats
al cervell, expansors mamaris... L'a-
venç de la medicina fa que cada ve-
gada més persones convisquin amb
dispositius electrònics o implants
metàl·lics que de vegades són vitals
i, altres vegades, contribueixen a mi-
llorar-ne la qualitat de vida.

La presència d'aquests dispositius, però,
pot condicionar la realització de proves
mèdiques com ara la ressonància mag-
nètica, una exploració clau per al dia-
gnòstic precís i el seguiment de moltes
patologies.
Amb l'objectiu de minimitzar els
casos d'incompatibilitat tecnològica, i
fer la ressonància magnètica accessi-
ble a pacients portadors de tota mena
de dispositius, Ascires Grupo Biomé-
dico, del qual forma part l'equip
mèdic català Cetir, ha desenvolupat
un protocol que estableix la viabilitat
de la prova en cada cas segons l'espe-
cificitat del dispositiu/pròtesi, la zona
d'examen i el pacient.

Més de 850 casos complexos
Amb més de 850 estudis complexos
de compatibilitat elaborats fins ara, el
protocol ha estat presentat aquest
any al 8è Congrés Conjunt de la So-
ciedad Española de Física Médica i
la Sociedad Española de Protección
Radiológica.
Davant de cada cas nou, l'equip de Fí-
sica Mèdica, en col·laboració amb els
professionals implicats en el procés
(radiòlegs/òlogues, especialistes de
diferents disciplines, tècnics de Ra-

diodiagnòstic i Medicina Nuclear
(TSIDMN), professionals del Centre
d'Atenció al Pacient Ascires, etc.), ana-
litza i avalua la viabilitat de l'examen
diagnòstic requerit.
La varietat de casos és molt àmplia,
tant pel que fa als pacients (edat, pa-
tologia i historial clínic), com als ma-
teixos dispositius. “Fins ara, hem
estudiat més de 30 categories de dis-
positius o implants metàl·lics i, de
cadascun, n’hi ha diverses marques i
models. El nostre propòsit és garantir
la seguretat necessària per fer la prova
de ressonància magnètica (RM) amb la
precisió requerida per l'especialista d'i-
matge”, explica Luis Brualla, responsa-
ble de l'àrea de Física Mèdica d'Ascires.
Cada cop que s'activa el protocol, Fí-
sica Mèdica recopila tota la informació
necessària per dur a terme l'estudi de
seguretat (des de dades clíniques re-
llevants sobre el pacient fins a manu-
als tècnics sobre el dispositiu
electrònic).

Després de recopilar tota la infor-
mació i de la intervenció dels dife-
rents especialistes implicats, se
n'elabora un informe intern. El do-
cument detalla si el resultat és
segur (l'exploració es pot fer sense
cap consideració particular), no
segur (hi ha una incompatibilitat
entre el dispositiu i la RM que fan
que aquesta no sigui segura per al
pacient, per la qual cosa l'explora-
ció no es pot dur a terme) o condi-
cional (la prova s'ha de fer complint
una sèrie de condicions). 

"En la majoria dels casos aconseguim
realitzar la prova, però sota condicio-
nants específics detallats a l'informe,
que s'han de complir des que se cita
el pacient fins a la preparació i realit-
zació de l'examen", exposa Beatriz
Chover, física mèdica d'Ascires. Amb
això, l'equip de Radiodiagnòstic
podrà fer l'exploració amb plena
tranquil·litat per al pacient.
Amb més de 550.000 pacients ate-
sos a l'any, Ascires és pioner en Dia-
gnòstic per Imatge (va introduir la
primera ressonància magnètica a
Espanya, fa just 40 anys) i treballa
amb l'última tecnologia mèdica. "La
creació d’una plataforma d’aquest
tipus, que reforcem amb casos
nous cada dia, només és possible
quan es desenvolupa un volum im-
portant d’activitat en Imatge Dia-
gnòstica, cosa que ens permet
afrontar casos cada cop més com-
plexos", subratlla Brualla.

Sobre Cetir Ascires
L'equip mèdic català Cetir forma part
del grup biomèdic Ascires. D'arrels me-
diterrànies, per tecnologia, aquest grup
és pioner a Espanya tant en Diagnòstic
per Imatge com en Medicina Nuclear i
Genètica Mèdica.

Amb una trajectòria de més de 60 anys,
centra la seva activitat en el diagnòstic
de precisió i el tractament, i reinverteix
anualment una mitjana del 15% dels
beneficis en R+D+i. Una reinversió que
li permet la constant incorporació de
l'última tecnologia i software mèdic.

Ressonàncies magnètiques segures per a pacients 
amb dispositius electrònics i implants metàl·lics

El servei de Física Mèdica d’Ascires
desenvolupa una plataforma 
i un protocol específics per contribuir
a fer que aquests dispositius 
no siguin una barrera davant 
d'una ressonància magnètica

Vàlvules, neuroestimuladors o implants
coclears són només alguns dels
dispositius que poden condicionar la
realització d'una exploració diagnòstica

La interacció de dispositius mèdics pot distorsionar la precisió
o, fins i tot, impossibilitar la realització de la prova d'imatge

www.cetir.com

Mari Carmen, de la Federación de Asociaciones de Implantados Cocleares de España, es prepara per sotmetre's a una RM a Ascires.

El Congrés de la Sociedad Española 
de Física Médica ha estat el fòrum 
on s'ha presentat el treball 
realitzat fins ara, que inclou 
més de 850 casos complexos

Contingut especial

Físics mèdics d'Ascires revisen el cas d'un pacient amb dos neuroestimuladors i diverses fixacions a la columna.
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“El principal interès de Natalia
Hernández era millorar Esplu-
gues i donar-li la cultura que ha-
via de tenir”. Així descriu Anna
Maria Marco, membre del Grup
d’Estudis d’Esplugues (GEE), la
primera bibliotecària que va te-
nir la biblioteca Pare Miquel, que
enguany celebra el seu 75è ani-
versari. Per commemorar aques-
ta efemèride, el 2 de novembre
es va celebrar una xerrada al Ca-
sal de Cultura Robert Brillas, que
va comptar amb la participació
de Marco i de Narcís Fluvià,
l’actual director de l’equipa-
ment, que parla amb Línia Tres
sobre la petjada que la senyore-
ta Natalia va deixar a la ciutat.  

No debades, Fluvià destaca
que quan va aterrar a l’equipa-
ment, ara fa 20 anys, els usuaris
de més edat encara parlaven
“amb sentiment” de la primera
bibliotecària que va tenir aque-
lla biblioteca, que va començar
a caminar en un llunyà 1948. 

LA GÈNESI DE LA BIBLIOTECA
En aquells anys de postguerra
Esplugues era un municipi petit
que no tenia una biblioteca. Va
ser a partir del 1945 quan un dels
regidors de l’Ajuntament, Joan
Vallbona, va posar en marxa
una biblioteca privada amb ser-
vei de préstec a tres pessetes,
amb l’objectiu de “donar accés a
la cultura a totes les classes so-
cials del poble”, explica Marco.
Tres anys més tard, Vallbona va
aconseguir que la Diputació

aprovés el seu projecte i li ator-
gués el títol de biblioteca popu-
lar, cosa que els permetia acce-
dir a una bibliotecària. Aquest
càrrec seria per a la Natalia Her-
nández, una noia de Barcelona
que havia estudiat a l’escola de
biblioteconomia de la capital
catalana, la segona que es va
crear al món després de la dels
EUA, tal com reivindica Fluvià,
gràcies a l’impuls de la cultura
que la Mancomunitat havia prac-
ticat durant la dècada dels anys
10 i 20 del segle XX. 

La senyoreta Natalia, que era
com la coneixien a Esplugues, va
entomar amb “voluntat i molta
tenacitat”, descriu Marco, l’en-
càrrec de consolidar una biblio-
teca que havia estat instal·lada a
la planta baixa de l’actual Ajun-
tament. El 1976 l’equipament es
traslladaria a un edifici del bar-
ri de la Plana i, el 1999, al seu ac-
tual emplaçament. 

Durant la xerrada del 2 de
novembre al Robert Brillas, di-
versos testimonis van demanar
la paraula per dir paraules d’e-
logi de la senyoreta Natalia i de

la seva ajudant, Leonor Castillo,
la filla de la qual, present a l’ac-
te, va dir que la bibliotecària “va
fer cultura en majúscules”. 

Les dues bibliotecàries es
van jubilar pels volts dels anys
80, no sense un merescut ho-
menatge al qual van assistir re-
presentants de la Diputació. Fins
i tot, la senyoreta Natalia va ob-
tenir la Medalla d’Or de la ciutat
el 1973. I és que l’activitat de la
bibliotecària no es limitava al
préstec de llibre i anava molt més
enllà. “La biblioteca va ser un
motor cultural”, remarca Fluvià.
L’hora del conte per als infants,
concursos de pessebres, de fo-
tografia, recitals de poesia, con-
ferències i, fins i tot, els pri-
mers cursos de català del muni-
cipi, en ple franquisme, consten
al full de servei de la senyoreta
Natalia. “Tot això ens dona a en-
tendre la seva visió de servei al
poble”, destaca Marco. 

Un empremta que roman en
el record d’aquells que la van
tractar i en l’alt xiprer que va
plantar al darrere del consistori,
símbol de la seva talla cultural.

Xerrada sobre la història de la Pare Miquel. Foto: X (@alarconmarta1)

Francisco J. Rodríguez
ESPLUGUES

La biblioteca fa 75 anys amb la
senyoreta Natalia en el record
» La Pare Miquel i el Grup d’Estudis repassen la història de l’edifici

» Narcís Fluvià, l’actual director, destaca la figura de la bibliotecària

Homenatge a la mare i filla
assassinades la Nit de Reis

RECORD4La Mònica i la Ciara
eren mare i filla i van morir as-
sassinades la Nit de Reis del
2020 per la parella sentimental
de la Mònica. Tenien 28 i 3 anys
i, gairebé quatre anys més tard,
l’Ajuntament les ha homenatjat
amb un sentit acte, que va tenir
lloc el dia 7 de novembre al parc
Onze de Setembre.

Amb la presència dels pares
de la Mònica i avis de la Ciara, i
de l’alcaldessa, Pilar Díaz, es
van inaugurar dos arbres, una xi-
cranda gran i una altra de peti-

ta, en record de les dues víctimes
de la violència masclista, en el
que és el crim més tràgic que es
recorda al municipi. 

“Hem volgut retre un ho-
menatge permanent a la Mòni-
ca i la Ciara per recordar per
sempre les seves figures, les se-
ves ganes de viure i per trans-
metre a tota la família l’escalf de
la ciutat”, va afirmar Díaz durant
l’acte d’inauguració de l’espai.
L’acte de record va finalitzar
amb ofrenes de flors a la placa si-
tuada al costat dels dos arbres. 

Les obres per ampliar el Pont
d’Esplugues arrencaran aviat
URBANISME4Les obres per am-
pliar el Pont d’Esplugues i així
connectar els carrils bici de l’a-
vinguda Països Catalans i el de
Laureà Miró començaran aviat.
Aquesta actuació forma part
d’un paquet de millora a 220 car-
rers del municipi, el 4x100%,
que inclou l’ampliació de l’em-
blemàtic pont per millorar la xar-
xa ciclable. Un programa que ha
generat malestar entre l’oposició.
Roger Martínez, portaveu
d’ERC, denuncia que s’han as-
sabentat per la premsa d’aquest
programa d’obres.

Sigui com sigui, el projecte
del Pont servirà per habilitar
un carril bici pel costat munta-
nya, que donarà continuïtat al
vial per a bicicletes que ve de l’a-
vinguda Països Catalans, el qual
connectarà amb el que ja hi ha a
Laureà Miró. 

A banda, està previst la cons-
trucció d’un altre carril per a bi-
cis per l’avinguda Diagonal que
connectarà Barcelona amb Es-
plugues, des del centre comercial
Finestrelles fins a Zona Univer-
sitària, segon ha avançat La
Vanguardia.

Imatge de l’acte de record de la Mònia i la Ciara. Foto: Ajuntament

Seguretat | Baixen els delictes un 4,5% durant aquest any
Segons dades facilitades pels Mossos d’Esquadra a la Junta Local de Seguretat, que es
va celebrar el 31 d’octubre, el nombre de delictes a Esplugues des de principis d’any ha

caigut un 4,5%, en comparació amb el mateix període de l’any passat.
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És del dia 19 d’abril de l’a-
ny 1978. A la foto, en
blanc i negre, s’hi veu un
grup d’homes en una

escalinata. Bé, també hi ha tres
dones. Gairebé tots porten ame-
ricana i corbata, i van ben afaitats.
Els retratats pel fotògraf i perio-
dista Emilio Pérez de Rozas són
els regidors de Barcelona en el pri-
mer ple d’investidura després de
la dictadura. Narcís Serra, el nou
alcalde, surt a la primera fila, i en-
cara que amb barba, vesteix ex-
actament com la resta. 

L’estètica dels polítics que
apareixen a la fotografia és la
norma a tots els consistoris de-
mocràtics de l’època: homes afai-
tats, amb trajo, camisa... No
obstant això, a les instantànies
que es fan als municipis de la me-
tròpoli d’aleshores es veuen al-
guns regidors sense corbata i
amb la camisa arremangada.
Són polítics obrers que, per fi, po-
den participar en la vida públi-
ca lluny de la clandestinitat.
Amb els anys, però, molts d’ells
acabaran sucumbint als dictats
de l’americana.

Totes aquestes imatges tenen
gairebé mig segle. Avui, a la polí-
tica les modes han canviat. Com
ha evolucionat la manera com
vesteixen els representants sortits
de les urnes? Són més transgres-
sors? Continuen sota la dictadu-
ra del trajo i la corbata?

L’ESTÈTICA DEL PODER
Quan pensem en algú poderós
normalment ens l’imaginem amb
americana i corbata. “Tant en ho-
mes com en dones, és una vesti-
menta  associada al poder, als ho-
mes de negocis o a la banca”, afir-
ma l’experta i assessora d’imatge
en política Marta Portnou. “Men-
talment això es relaciona amb la
dreta, perquè durant molt temps
havia ocupat el poder i els càrrecs
on hi havia un codi formal de
vestimenta”, afegeix. De fet, la
moda de la jaqueta i la corbata tal
com la coneixem es consolida a
casa nostra a finals del segle XIX
i principis del XX, impulsada per
la burgesia. Anteriorment, en altres
indrets com França o la Gran Bre-
tanya aquesta nova classe social
havia apostat per peces de roba
més austeres que es contraposaven
amb l’estil recarregat de les velles
elits aristocràtiques en declivi.

En aquest sentit, quan part de
la població que normalment no ac-
cedia a la política, com les classes
obreres, va anar conquistant es-
pais de representativitat, ho va fer
vestint amb la roba que identifi-
cava amb el poder. “No és que
adoptessin aquesta vestimenta,
sinó que quan van començar a
ocupar càrrecs sabien que havien
de passar per certs convenciona-
lismes”, explica Portnou. 

Amb algunes excepcions du-
rant la segona meitat del segle
XX –com quan els parlamentaris
del Partit Verd alemany van ir-
rompre al Bundestag amb bam-
bes el 1985–, a principis del nou
mil·lenni els canvis que s’havien
produït en la vestimenta dels po-

lítics eren pocs. Només cal recor-
dar que el parlament britànic no
va revocar fins al 2017 la norma de
dur corbata.

I TOT VA CANVIAR
Després de la crisi econòmica del
2008, la confiança de la ciutada-
nia en els polítics a l’estat espanyol
va arribar als seus mínims histò-
rics entre el 2012 i el 2013, segons
el CIS. La població considerava
que els seus dirigents estaven a
una distància sideral. Va ser a par-

tir d’aquell moment que la políti-
ca es va omplir d’una nova forna-
da de dirigents, molts vinguts del
15M, que trencaven amb els mot-
lles establerts fins aleshores. 

En declaracions al Línia, l’ex-
diputat de la CUP David Fernàn-
dez explica que quan la seva for-
mació va arribar al Parlament el
2012 hi havia gent que, en veure
com vestia, li deia que “per fi algú
s’assemblava a ells”. “No va ser una
decisió tàctica. Simplement érem
iguals a dins del Parlament que a

fora”, afirma. Sigui com sigui, la
seva entrada a l’hemicicle no va
deixar indiferent ningú. A més de
la col·lecció de samarretes reivin-
dicatives que el diputat va lluir du-
rant gairebé quatre anys, i que va
ser àmpliament comentada per la
premsa, Fernàndez va rebre atacs
de tota mena per la seva manera
de vestir. La més notòria va ser la
de la presidenta del Parlament Nú-
ria de Gispert, de Convergència i
Unió, que en una entrevista va dir
que “la dignitat de la institució” re-

queria “una formalitat diferent”.
Les seves crítiques van quedar en
res, i fins i tot una experta en
moda com Patrycia Centeno va es-
criure un article ironitzant sobre el
fet que de Gispert hagués aparegut
disfressada de fada en una entre-
vista a El País el 2011 i ara parlés
de decència. 

Encara  van ser més agressius
els atacs d’alguns diaris espanyols.
La Razón, per exemple, publica-
va l’article David Fernández, la es-
tética de lo feo. “Es van dir barra-

L’alcalde del Prat, Lluís Mijoler, explica que porta tants tatuatges que ja no recorda quants en té. Foto: Ajuntament del Prat

Fa mig segle, els plens municipals estaven plens d’homes amb americana i
corbata. Actualment, les coses han canviat, i cada vegada és més freqüent veure
representants públics que no s’adscriuen a aquests cànons estètics. Malgrat tot, 
a la política encara hi ha un cert clima d’encotillament pel que fa a la vestimenta. 

Adeu a la dictadura
del ‘trajo’ i la corbata?
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n Més enllà de comunicar una filia-
ció o una ideologia política, l’estètica
és utilitzada sovint pels rivals com a
arma llancívola. En aquest sentit, són
les dones les que pitjor ho tenen.
“Sempre som jutjades pel nostre as-
pecte físic. És part d’aquest patriarcat
que s’exerceix sobre els cossos”, consi-
dera l’experta en moda Marta Port-
nou. “Una manera d’atacar una dona
és a través del físic, per anul·lar-la i
afeblir-la”, afegeix.

No cal anar gaire lluny en el temps
per trobar exemples del que explica.
El passat mes de setembre, després

que la líder de Sumar Yolanda Díaz
critiqués Felipe González per la seva
postura en contra de l’amnistia, Al-
fonso Guerra, que va ser vicepresi-
dent amb el PSOE, va donar a enten-
dre que les paraules de Díaz no te-
nien valor perquè havien estat dites
en el temps “entre una perruqueria i
una altra”. Portnou es mostra indig-
nada amb aquest comentari masclis-
ta i considera que Guerra “mai s’hau-
ria atrevit a dir el mateix d’un senyor”.
“Ningú riuria si a un home li digues-
sin que passa massa hores al barber”,
lamenta l’experta.

Els atacs contra les dones pel seu
físic transcendeixen els colors polí-
tics. A Catalunya en tenim exemples a

cabassos. Inés Arrimadas va ser vexa-
da per l’expolític del PP Miguel Ángel
Rodríguez quan en un tuit va afirmar
que la de Ciutadans era “físicament
atractiva com a femella jove”. Tant
ella com una altra política catalana,
Anna Gabriel, van ser el blanc d’atacs
masclistes per la seva condició física
durant l’època del procés. De la dipu-
tada de la CUP es parlava del serrell
“tallat a destral” i es qüestionava la
seva higiene. Alhora, quan va canviar
d’estil, va convertir-se en tota una ce-
lebritat. La mateixa Ada Colau també
ha aparegut a la premsa recentment

pel seu canvi de look. És, sens dubte,
una manera d’analitzar les polítiques
segons un prisma molt diferent del
que s’utilitza amb els seus companys
homes. La seva vàlua intel·lectual
passa per darrere de la seva condició
estètica. Només un home ha fet cór-
rer tanta tinta: Pablo Iglesias quan es
va tallar la cua.

En resum, comentar com van o
deixen d’anar les polítiques és ben
freqüent. Aina Vidal explica, en decla-
racions al Línia, que els seus tatuat-
ges sovint generen comentaris.
“M’han arribat a demanar que me’ls
tapi i hi ha qui m’ha dit que són inde-
corosos i de poligonera”, diu la dipu-
tada barcelonina dels comuns.

La moda com a arma

bassades, però no ens van afectar,
perquè ens van ratificar com la veu
de la gent normal”, diu Fernàndez.
Així mateix, els atacs confirmaven
les tesis dels anticapitalistes en un
altre sentit. La seva manera de ves-
tir molestava “uns pocs que ana-
ven amb trajo” i que, a ulls de Fer-
nàndez, eren responsables de “la
corrupció i la riquesa desigual”. 

Fernàndez va ser, probable-
ment, un dels primers a tot l’Es-
tat a trencar amb les estrictes
normes estètiques que havien re-
git la política. Més tard, Pablo Igle-
sias i la seva cua, Alberto Rodrí-
guez i les seves rastes, Carolina
Bescansa alletant el seu fill al
Congrés dels Diputats, dandis
com Antonio Baños o Juli Fer-
nàndez o Anna Gabriel amb el ser-
rell més comentat de la història de
la política van trobar una esclet-
xa a l’estètica grisa de sempre.

LA DARRERA FRONTERA
Pentinats, roba més lluminosa,
camisetes... Sembla que avui els
polítics tenen més llibertat per
anar com volen. Amb tot, hi ha
una barrera que encara no s’aca-
ba de superar: els tatuatges. “Els
polítics que en porten no en fan
ostentació, perquè els tatuatges
sempre han tingut una connota-
ció negativa”, afirma Portnou.

“A la Xina sempre van ser una
manera de marcar les persones
que havien comès crims, i la re-
ligió cristiana els tenia com una
cosa prohibida”, diu per afegir que
també s’han relacionat amb “els
joves, la rebel·lia, les bandes de
carrer i les drogues”. 

Això resulta sorprenent per-
què, segons l’Acadèmia Espa-
nyola de Dermatologia, un de
cada tres ciutadans menors de 40
anys a l’Estat porta tatuatges.
“Com que tot s’ha democratitzat
i qualsevol senyora pija de Pe-
dralbes porta el nom dels seus
fills tatuat, ja no és el que era
abans, però tot i això els polítics
tenen tanta por de ser jutjats
que amaguen els seus tatuat-
ges”, afirma Portnou.

És per tot això que des del Lí-
nia hem preguntat a diferents
polítics que porten tatuatges per
què en duen i si això té algun pes
en la seva feina. L’alcalde del
Prat, Lluís Mijoler, dels comuns,
per exemple, ja no sap ni quants
en porta. “Arriba un moment que
els deixes de comptar”, diu per afe-
gir que “cada un té una història”.
Mijoler està molt orgullós de llu-
ir un cos ple de tinta, però reconeix
que encara es jutja les persones
“més per la seva aparença que per
la feina que fan”. “Estar compro-

“Qualsevol senyora 
‘pija’ de Pedralbes 
porta el nom dels seus
fills tatuat. Tot i això,  
els polítics els
amaguen”, diu l’experta
i assessora d'imatge
Marta Portnou

mesos amb el reconeixement de la
diversitat i la pluralitat de la nos-
tra societat passa per revisar
aquest estereotip”, argumenta. 

La seva companya de partit i
diputada al Congrés Aina Vidal en
té cinc. “El més important me’l
vaig fer fa tres anys, just després
de superar el càncer”, relata. És un
prisma de llum en forma de trian-
gle que uneix dues de les seves
passions: Star Wars i la fotogra-
fia. També porta una nota musi-
cal darrere l’orella, una tortuga
amb una oreneta a la closca en ho-
menatge a un conte de Cortázar,
un tucà dedicat a la seva família i
una rosa dels vents que es va fer
amb la seva millor amiga. Vidal
afirma que els seus tatuatges han
suscitat comentaris no sempre
positius. Així mateix, diu que,
“malgrat que alguns s’esforcen a
tapar-se’ls, hi ha moltíssims di-
putats que en porten”.

Altres polítics com l’exalcalde
de Sabadell i diputat d’ERC Juli
Fernàndez tenen tatuatges més
discrets. Ell en porta cinc que
s’ha fet en moments rellevants,
com quan el van elegir diputat.
“Em vaig tatuar No passaran!”,
recorda. A ell mai li han dit res per
portar tatuatges.   

En la mateixa línia, la regido-
ra d’ERC a Barcelona Elisenda

Alamany porta una papallona al
canell. Segons confessa, mai li ha
generat problemes i se’l va fer el
2013 “després d’un canvi perso-
nal”. En aquest sentit, considera
que si els tatuatges encara tenen
mala fama en política és perquè hi
ha un component generacional.
“Les persones d’entre 50 i 60
anys estan sobrerepresentades al
Parlament respecte a la societat ca-
talana”, afirma. És per això que els
tatuatges en política, segons el seu
parer, no estan normalitzats.

Una altra fotografia molt di-
ferent de la del 1978 ens parla
d’aquesta manca de normalitat.
En aquest cas es va fer el 17 de
juny del 2023, després de la in-
vestidura de Jaume Collboni
com a alcalde de Barcelona. Ara
sí, per fortuna, hi ha més dones
a la imatge. Malgrat tot, com en
aquella foto del 1978, les corba-
tes, les jaquetes i els pentinats
clenxinats hi predominen. Potser
sí que té raó David Fernàndez
quan afirma que a la política
“encara continuem ancorats en
molts formalismes i una cultura
elitista”.

“A la política encara
continuem ancorats 
en molts formalismes 
i una cultura elitista",
afirma l’exdiputat de la
CUP David Fernàndez,
que va ser dels primers
a trencar els cànons

Yolanda Díaz, Inés Arrimadas, Anna Gabriel, 
Ada Colau, Aina Vidal... Els atacs contra les dones
pel seu aspecte físic són comuns a la vida política

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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L’Open House aplega uns
4.000 visitants al municipi

ARQUITECTURA4Prop de
4.000 visitants. Aquest és el ba-
lanç del 48H Open House a
Sant Joan Despí. L’activitat, que
va oferir visites guiades per di-
ferents edificis el cap de setma-
na del 21 i 22 d’octubre, creix any
rere any a Sant Joan Despí, que
és una de les ciutats que hi par-
ticipa, juntament amb l’Hospi-
talet o Barcelona, entre altres. 

De fet, en comparació amb
l’any passat hi ha hagut un in-
crement del 40% dels visitants,
que van poder visitar joies de
l’arquitectura local com Can Po

Cardona, Can Negre o la Torre
de la Creu, aquestes últimes ob-
res de l’arquitecte modernista
Josep Maria Jujol. 

Per altra banda, i en el marc
de l’Open House, també es van
organitzar 14 itineraris culturals
diversos per la ciutat, dos dels
quals eren inclusius: una ruta
modernista amb intèrpret en
llengua de signes, i una visita a
la Torre de la Creu per a perso-
nes cegues, que van disposar
de maquetes de suport per co-
nèixer la planta i la secció de l’e-
difici que estaven visitant. 

Llum verda del Ple al conveni
per al centre de dia Cirerers

EQUIPAMENTS4El Ple de l’oc-
tubre va donar el vistiplau al con-
veni entre Ajuntament i Gene-
ralitat per fer realitat l’obertura
del centre de dia per a gent gran
de Cirerers. Tal com va avançar
el mes passat Línia Tres, les
dues administracions han arri-
bat, finalment i després de qua-
tre anys, a un acord per habili-
tar una trentena de places per a
persones grans dependents en
aquest equipament. 

Mitjançant aquest conveni, el
consistori cedirà un espai de
280 metres quadrats ubicat a la

planta baixa del centre de gent
gran de Cirerers, on s’atendran
les necessitats dels usuaris de-
pendents durant el dia. L’equi-
pament ofereix una sala poliva-
lent, un espai d’atenció mèdica,
vestidors, sala de fisioteràpia, ba-
nys i despatxos.

Amb tot, l’alcaldessa, Belén
García, ha celebrat la notícia.
“Per part de l’Ajuntament es
donarà tota la celeritat als trà-
mits perquè el servei obri com
més aviat millor”, assegura. Està
previst que el conveni entre ad-
ministracions se signi aviat.

Prop de 2.000 euros recollits 
a les Planes contra l’Alzheimer
SOLIDARITAT4L’Associació de
Veïns de les Planes va celebrar el
29 d’octubre el seu quinzè Fes-
tival Solidari a l’Auditori Martí i
Pol. Enguany la causa amb la
qual va col·laborar l’acte va ser
la lluita contra l’Alzheimer. 

De fet, l’entitat veïnal va
aconseguir recollir 1.950 eu-
ros, que van donar a l’Associa-
ció de Familiars de Malalts
d’Alzheimer del Baix Llobre-
gat. Aquests diners van sortir de

la recaptació de les entrades
dels assistents, de la fila zero per
als que no podien anar-hi, però
van voler col·laborar, i de la ven-
da de material solidari. 

El president de l’associació de
veïns, Daniel Frías, fa un balanç
“molt positiu”, en declaracions a
Línia Tres, del festival, que va
comptar amb la col·laboració
de la professora de dansa Loli Pe-
láez, la cantant Denise De Jua-
na i l’humorista Edu Mutante.

Visitants a Can Po Cardona. Foto: Ajuntament

Foto cedida

Seguretat | Un detingut per la invasió del camp de l’Espanyol al maig 
Els Mossos van detenir una persona a Sant Joan Despí relacionada amb la invasió del camp de

l’Espanyol del maig, durant la celebració del títol de lliga del Barça. L’operatiu es va saldar amb un total
de sis arrestats, els quals no tenen antecedents per delictes relacionats amb la violència a l’esport.

EDUCACIÓ4A Catalunya, un de
cada tres infants no aconsegueix
un nivell de lectura òptim quan
acaba primària. Per aquest mo-
tiu, la Fundació Bofill fa anys que
impulsa el programa LECXIT,
que pretén impulsar les compe-
tències lectores dels menors amb
l’ajut de voluntaris. 

L’any passat es va posar en
marxa a Sant Joan, amb èxit, se-
gons destaca el regidor de Cul-
tura de l’Ajuntament, Àlex Me-
drano. “El LECXIT contribueix a
fer que els infants agafin el gust
per la lectura”, reivindica. El
programa s’ha reprès aquest curs
i ha ampliat les escoles on es por-
ta a terme. En concret, aquest
curs una desena d’alumnes de les
escoles Sant Francesc d’Assís i
Rosa Capdevila participen en el
programa, que els ha facilitat a
cadascun un voluntari. 

Un d’ells és el José Manuel
Molina, president de la Univer-
sitat Popular de Sant Joan Des-

pí, que forma part de la inicia-
tiva des dels seus inicis el curs
passat. “La confiança va creixent
i es crea un vincle amb el
temps”, explica Molina, que fa
més d’una dècada que es dedi-
ca al voluntariat relacionat amb
l’educació. “El LECXIT no és no-
més seure a llegir”, assegura. 

Aquesta postura és similar a
la de Medrano, que insisteix que
el programa de lectura ofereix
“millores palpables” en l’evolució
dels infants que hi participen. 

Les lectures de les sessions de
suport són proposades pel per-
sonal de la biblioteca Mercè Ro-
doreda, on se celebren un cop a
la setmana. Així i tot, hi ha la pos-
sibilitat que tant els infants com
els voluntaris facin suggeriments. 

Aquest és el cas de Molina,
que aposta pels microrelats. “Ha
de ser una estona de gaudi”,
destaca Molina, que veu neces-
sari que la societat “aporti tot el
que pugui” per a l’educació de les
noves generacions.

Una de les parelles del programa LECXIT. Foto: Ajuntament

Llegir, comprendre i gaudir, 
la recepta del programa LECXIT
» Una desena d’alumnes de dues escoles de la ciutat hi participen
» Parlem amb un voluntari: “Això no és només seure amb un llibre”
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Més de 130 karts inscrits 
a la 46a Cursa de Coixinets

TRADICIÓ4A Sant Just, el no-
vembre és sinònim de velocitat.
El cap de setmana de l’11 i 12 d’a-
quest mes tindrà lloc la 46a edi-
ció de la Cursa de Karts de Co-
ixinets, a la qual s’han inscrit un
nombre rècord de 132 vehicles,
per sobre dels 127 de l’any pas-
sat, una participació que cele-
bren des de l’organització de la
competició. 

Sense anar més lluny, l’ele-
vada participació ha obligat a di-
vidir en dos alguna categoria,
com ara la d’alevins. “Encara en
tenim per molts anys, ja que,

com heu vist, els petits i petites
del poble estan a tope”, celebren
des de l’organització. 

Per xifres, destaca la cate-
goria de sèniors i màsters, amb
una quarantena de karts llestos
per tirar-se carrer avall per
Creu del Padró i Freixes. A la ca-
tegoria de júniors hi ha set ins-
crits, mentre que a cadets i in-
fantils n’hi ha 14, a cadascuna.
A alevins el nombre és de 17
karts, mentre que a veterans en
són 12. A la categoria de fèmi-
nes hi ha 15 inscripcions, dues
més que a la mixta. 

Sant Just és el segon municipi
més ric de Catalunya

ECONOMIA4Sant Just Desvern
és el segon municipi de Catalu-
nya amb la renda mitjana per
habitant més alta, amb 22.322
euros. Així ho indica l’Institut
Nacional d’Estadística (INE) en
unes dades recents que situen
Matadepera, amb 24.091 eu-
ros, com el municipi del país
amb una renda per habitant su-
perior. Sant Cugat del Vallès
tanca el podi de localitats cata-
lanes més riques, en concret
amb 21.888 euros.

Aquestes dades corresponen
a l’any 2021 i col·loquen, un

any més, aquests municipis al
capdavant del TOP 3 dels mu-
nicipis rics a Catalunya. De fet,
les dades de l’INE assenyalen
que a Catalunya hi ha un 44,4%
de rendes altes, ja que dels 10
primers municipis més rics de
l’Estat, quatre pertanyen a la
província de Barcelona.

Entre els municipis catalans
més benestants també hi ha po-
blacions del Maresme com Ale-
lla, quart amb 20.888 euros;
Cabrils, amb 20.379; Cabrera de
Mar, amb 20.140 i Tiana, amb
20.069 euros.

‘One’, l’escultura que donarà
la benvinguda a Sant Just

CONCURS4Una nova escultura
donarà la benvinguda a Sant
Just Desvern a partir de mitjans
de l’any vinent a la rotonda de la
B23. Es tracta de One, una obra
d’art de Toni i Paula Fàbregues,
tiet i neboda, veïns de tota la vida
del municipi que han volgut ho-
menatjar-lo amb una peça que
ha estat resultat guanyadora
d’un procés participatiu en el
qual han participat 777 sant-
justencs de més de 16 anys. 

L’escultura presenta un as-
pecte d’acer oxidat que incorpora
la campana que hi ha a l’escut del
municipi i les lletres del seu
nom. Tindrà vuit metres d’alça-
da i tres d’amplada, a més. 

En declaracions a Ràdio Des-
vern, Toni Fàbregues ha explicat
que el que ha intentat, juntament
amb la seva neboda, és “reflec-
tir la diversitat de gent que hi ha
al poble”, representada en la
campana que conté l’escultura.

Un kart participant en l’edició de l’any passat. Foto: Karts Coixinets

Foto: Ajuntament

Tributs | Aproven una pujada del 6% de l’IBI
El Ple de l’octubre va aprovar les ordenances fiscals i el pressupost de l’Ajuntament.

En concret, l’impost de béns immobles (IBI) creix un 5,8%, gràcies als vots favorables
de PSC i comuns, i l’abstenció del PP. Els comptes ascendeixen a 35 milions d’euros. 

L’empresa de perfums Ventós
traslladarà els seus magatzems
a fora de Sant Just per manca
d’espai. Així ho explica el direc-
tor de la companyia, Jordi Ca-
longe, en declaracions a Línia
Tres. “L’empresa ha evolucionat
i ha crescut”, argumenta Calon-
ge, que assenyala que la volun-
tat de Ventós és unificar els dos
magatzems que té actualment.
Un és a Sant Just, el qual els ha
quedat “petit”, mentre que el se-
gon està ubicat a Polinyà.
Aquest, i no un altre, remarca
Calonge, és el motiu pel qual han
posat en marxa un procés de
trasllat que serà “llarg i costós
per la seva magnitud”, reconeix
l’empresari. 

Així i tot, a finals de l’octubre
l’Ajuntament va emetre un co-

municat en el qual explicava
que la companyia havia decidit
traslladar el magatzem que té al
municipi pels episodis persis-
tents de males olors. Una pro-
blemàtica que s’arrossega des de
l’estiu de l’any passat, quan es
van intensificar les queixes de ve-
ïns de la zona referents a les olors
que emetia la planta de Ventós. 

Tot i les molèsties, un estudi
de toxicitat encarregat pel con-
sistori va determinar que no hi
havia cap risc per a la salut.

Amb tot, empresa i administra-
ció local van posar fil a l’agulla
per fer millores a la nau emissora
de la pudor. El temps ha passat
i, malgrat les actuacions, les
queixes veïnals persisteixen. 

Sigui com sigui, el trasllat no
comportarà pèrdua de llocs de
feina, asseguren des de l’Ajun-
tament, i es mantindran les ofi-
cines de Ventós al municipi. Per
altra banda, el consistori es com-
promet a elaborar una orde-
nança per regular les olors.

La fàbrica de Ventós fa 22 anys que és a Sant Just. Foto: Ajuntament

Ventós diu que trasllada els
magatzems per falta d’espai

» L’empresa de perfums assegura que Sant Just se’ls ha quedat petit
» L’Ajuntament apunta que la decisió té a veure amb les males olors

Francisco J. Rodríguez
SANT JUST DESVERN
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Els mercats de Sant Joan volen
reduir les bosses d’un sol ús

SANT JOAN4Els mercats mu-
nicipals de les Planes i del Cen-
tre, a Sant Joan Despí, participen
en una campanya de la Diputa-
ció de Barcelona per conscien-
ciar sobre la importància de re-
duir els envasos d’un sol ús,
com ara les bosses de plàstic. 

Per tot plegat, fins al 2 de de-
sembre, els clients que comprin
en aquestes dues superfícies po-
den demanar als paradistes l’a-
nomenat Passaport Sostenible,
un carnet on rebran un segell
cada vegada que facin una com-
pra sense envasos d’un sol ús, és

a dir, quan portin les seves prò-
pies bosses reutilitzables. Quan
l’usuari aconsegueixi 10 segells,
rebrà com a obsequi una bossa
de cotó i, a més, podrà participar
en el sorteig de tres paneres de
productes sostenibles.

A banda, aquesta campanya
també convida els estudiants
de secundària perquè aprengu-
in l’impacte dels envasos d’un sol
ús sobre el medi ambient. En
aquest sentit, participaran en
la recollida i anàlisi posterior de
dades per plantejar alternati-
ves de consum sostenible.

SANT JUST4Les Festes de Tar-
dor van arribar a la seva fi el 29
d’octubre amb una tradicional
jornada popular i comercial, el
Sant Just al Carrer. Aquell dia,
milers de veïns i visitants van
passejar pel mercat que aplega
comerciants, entitats, artesans i
artistes que hi fan actuacions per
amenitzar la jornada. 

El Sant Just al Carrer va
comptar enguany amb un rècord
de paradetes participants, 221,
una xifra que supera amb escreix
la de l’any passat, quan van ser
186. Els paradistes es van ubicar
al llarg de l’avinguda de la In-
dústria, que durant el matí del 29
d’octubre es va omplir de gent
interessada a passar una bona
estona passejant i descobrint el
comerç local santjustenc. 

Tot i que només va durar un
matí, el programa d’activitats va
ser ben intens. Hi va haver actes
itinerants que es van organitzar
al llarg de l’avinguda Indústria,
com ara espectacles de percus-
sió i tabals, així com la presèn-
cia d’uns dracs que van engres-

car la mainada. A banda, van
col·locar-hi un escenari al parc
Roquetes, de la mà d’Esplugues
Sense Barreres, per fer una ses-
sió de zumba inclusiu. 

En aquest mateix escenari va
tenir lloc una actuació de l’Esbart
de Sant Just i de kickboxing i
taekwondo, a càrrec de l’Asso-
ciació Taekwondo Sant Just. 

Per tot plegat, l’alcalde de
Sant Just Desvern, Joan Basa-
gañas, va agrair la implicació
dels que van fer possible la jor-
nada comercial i les Festes de
Tardor. “Felicito a tothom qui ha
treballat i ha participat en aques-
tes festes perquè les hem gaudit
com cal, amb respecte i civisme”,
va expressar. 

Aspecte del Sant Just al Carrer de l’octubre. Foto: Ajuntament de Sant Just

Rècord d’assistents i de
parades al Sant Just al Carrer

Una de les bosses que es regalen a la campanya. Foto: Aj. de Sant Joan

Esplugues | Reciclar bé també contribueix amb el comerç
El tercer Talent Factory School, el certamen que organitza l’Ajuntament d’Esplugues per

fomentar la cultura emprenedora, ha premiat el projecte Container, que fomenta un sistema 
de recompenses per reciclar bé, com ara una moneda virtual per fer servir al comerç local.



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
19 | 

Novembre 2023 líniatres.cat



| 20

Esports Futbol | L’FC Levante Las Planas rep la UDG Tenerife
El conjunt de Ferran Cabello rebrà el pròxim diumenge 12 de novembre la UDG Tenerife, 

en partit corresponent a la vuitena jornada de la Primera Divisió (Lliga F). L’FC Levante Las
Planas hi arribarà invicte després de la victòria per 0-1 contra el Granada CF del passat dia 5.

Hi ha persones tan màgiques que
són punts de trobada, una brúixola
emocional que indica les paraules
i adreces adequades per recom-
pondre a la seva gent, a qui només
volen veure feliç i brillant. Perso-
nes que canvien l’estat d’ànim de
qualsevol amb un simple gest i que
inspiren fins i tot quan, pel que si-
gui, no han pogut assistir a la re-
unió familiar o entre amistats. O
quan se’n van per sempre. Després
de llegir Jesús Rollán eterno.
Vida y muerte de una leyenda,
editat per Córner i escrit per Fran-
cisco Ávila, cap d’esports d’EFE a
Catalunya, i Alberto Martínez,
especialista en esports aquàtics del
diari As, em queda clar que el por-
ter de waterpolo va ser i sempre
serà un punt de trobada. 

“Esta no es una historia triste,
es una historia breve sobre una
vida plena”, avancen la seva filla,
l’Àsia, i la neboda, l’Andrea, en un
pròleg molt emotiu. És una obra
que t’arriba al cap i al cor, et fa mal
i riure, i et convida a abraçar
l’empatia i no jutjar ningú. Jesús
Rollán (Madrid, 1968, la Garriga,
Barcelona, 2006) era un gegant
defensant la seva porteria i extra-
vertit i divertit dins i fora de l’ai-
gua, però no deixava de ser un és-
ser humà amb contradiccions i de-
bilitats que potser no va poder ser
prou generós amb ell mateix. 

Sempre ho va ser amb la res-
ta. Capaç tant de gestionar els
egos i les emocions en els equips
com de donar la seva medalla d’or
als Jocs Olímpics d’Atlanta 1996

en un programa solidari de tele-
visió o de regalar-li el seu Sca-
lextric a una de les dones de fer
feina, la María, per agrair-li com
el  cuidava a la Blume. L’etapa a
la residència d’Esplugues de Llo-
bregat és una de les parts més di-
vertides del llibre. Especialment,
quan Ricardo Sánchez, don Ri-
cardo, era el director d’una Blu-
me sense regles i amb molta
roba estesa als passadissos. 

Gràcies a ser esportista d’elit,
Rollán que va fer una mili molt
lleugera a Gavà: només hi anava
alguns matins a netejar o fer al-
tres serveis, i no era estrany que
s’inventés algun entrenament
per no acudir-hi. Tampoc va
passar gaire per les classes de
COU a La Salle Gràcia. Eren
temps en què no es feia el segui-
ment acadèmic actual dels i les
esportistes, i al waterpolista li va
faltar formació per saber dirigir
el seu futur després de la piscina.     

TREBALL D’ARQUEOLOGIA 
Ávila i Martínez han fet un treball
d’arqueologia de dades, contex-
tos i emocions perquè volien re-
tratar amb precisió quirúrgica
el Jesús i necessitaven la màxima
complicitat de familiars, amistats
i persones que s’estimessin el
protagonista. Les històries s’ex-
pliquen molt millor quan se sap
molt més del que es comparteix,
i els autors han cuidat molt bé el
com i el què preguntant i repre-
guntant, intentant entendre el mi-
llor possible el protagonista. 

Quan la família del porter va
rebre la proposta dels periodis-
tes, no veia clar el projecte per-
què, com va expressar José Ma-
nuel Rollán, germà del protago-

nista, durant la presentació del
llibre a la seu del Comité Olím-
pico Español (COE), la història a
explicar podia contenir “moltes
situacions no agradables”. A poc
a poc, però, es va generar con-
fiança entre la família i els autors.
Era lògic perquè les dues parts
partien de la mateixa premissa:
fer un homenatge complet al
waterpolista, amb els grisos ex-
plicats sense caure en el morbo.  

Rollán va ser també un pioner.
Va convertir el CN Catalunya, on
va arribar amb 18 anys i en va
competir 15, en un projecte gua-
nyador. La Copa d’Europa i la Re-
copa, les set Lligues, les sis Copes
del Rei i les dues Supercopes
d’Europa que va liderar continu-
en sent els grans títols del club  gra-
cienc. Rollán va ser el líder silen-
ciós de la millor selecció espanyola
de waterpolo, en què destaquen un
or olímpic (Atlanta 1996), una
plata olímpica (Barcelona 1992),
dos ors mundials (Perth, Austrà-
lia, 1998, i Fukuoka, el Japó,

2001), dues plates mundials
(Perth 1991 i Roma 1994) o un
bronze europeu (Sheffield, Regne
Unit, 1993). També va ser el pri-
mer porter triat millor waterpolista
del món i de la Lliga italiana, on va
jugar amb el Pro Recco, a qui va fer
campió de l’Eurolliga. 

La mateixa persona que, pels
nervis, vomitava sovint abans
dels partits, es transformava quan
sortia a la piscina, on petonejava
la pilota i assenyalava el cel des-
prés de cada aturada, i empetitia
els rivals, que no sabien com su-
perar-lo. Ell sí que sabia com su-
perar-se. Des de petit va tenir
clar que arribaria a ser un núme-
ro u. Només des de l’ambició i l’a-
mor per l’esport s’explica que el
seu millor campionat, el Mundial
de Fukuoka, fos amb 33 anys i des-
prés de set operacions [en va acu-
mular fins a 11, dues hèrnies dis-
cals i problemes crònics als ab-
ductors] o que jugués a gran nivell
el Mundial de Roma quatre me-
sos després de passar pel quiròfan. 

Només va anunciar la seva
retirada el 22 d’abril de 2004,
quan va veure que no podia do-
nar-ho tot i com a jugador del
CN Sabadell, i disputaria els
seus darrers minuts el 23 d’agost,
contra Egipte i en el darrer matx
de la fase de grups, a Atenes, als
seus cinquens Jocs Olímpics.
Dos dies després, la selecció va
perdre per 5-7 als quarts de final
contra Sèrbia i Montenegro. Més
tard, el madrileny gaudiria d’un
viatge pel mar Egeu amb la seva
parella i amistats. 

Les seves cendres formen part
del mar Mediterrani. Es va treu-
re la vida l’11 de març de 2006, el
que havia de ser el seu últim dia al
Balneari Blancafort, a la Garriga,
on havia ingressat per salvar cos
i ment. Tenia depressió, brots
psicòtics i efectes del consum de
cocaïna. El seu cas va marcar un
abans i un després en visibilitzar
la salut mental dels esportistes.   

Sense el waterpolo, l’àncora
vital que li oferia reptes continus
personals i en grup, el madrileny
va anar perdent la il·lusió i el
somriure. Jesús Rollán eterno és
un tribut merescut al líder silen-
ciós de la millor selecció espa-
nyola de waterpolo, als seus com-
panys i a qui va contribuir perquè
l’equip fos únic, com Joan Jané,
Toni Esteller, Mariano García,
quasi un pare per al protagonis-
ta, o Dragan Matutinovic, que es
va cansar de repetir que arriba-
rien a la final dels Jocs Olímpics
de Barcelona. Llàstima del des-
enllaç a les Piscines Picornell.
Aquells 42 segons clau van ser
una escena dura  d’una gran his-
tòria en què Jesús Rollán sempre
va ser i serà un punt de trobada.

Toni Delgado
ESPLUGUES

Rollán és unpunt de trobada
» Francisco Ávila i Alberto Martínez retraten a ‘Jesús Rollán eterno’ l’ànima del gran porter de waterpolo 

» Becat a la Blume, el madrileny va fer de la selecció espanyola i el CN Catalunya equips guanyadors

Jesús Rollán és present al Museu Olímpic i de l’Esport. Foto: Toni Delgado
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On comença i on acaba el cos? Què pot
fer un cos i quant pot suportar? Ferida o
miracle, de vegades el cos dibuixa amb
la seva pell els límits d’una zona de joc, de
vegades els d’un camp de batalla. Mira-
cle és una obra polifònica, una xarxa
d’intenses relacions i rituals corporals.
Com pot un cos convertir-se en molts?

A la Sala Beckett de Barcelona.

Teatre

Miracle
Enis Maci

Sidonie ja té deu àlbums publicats. El grup
barceloní va estrenar a finals d’octubre el
desè disc de la seva carrera, Marc, Axel y
Jes (Sony Music). Segons els integrants de
la banda, es tracta del “disc més Sidonie
de Sidonie”, és a dir, probablement és l’àl-
bum que més els representa. També as-
seguren que el seu nou treball discogràfic,
format per deu cançons, és “molt pop”.

Música

La Nora i en Hae Sung, dos amics de la in-
fància amb una forta connexió, es van se-
parar quan la família de la Nora va mar-
xar de Corea del Sud per anar a viure al Ca-
nadà. Molts anys després, quan la Nora es-
tudia teatre a Nova York, es retroben on-
line. Després, passaran una setmana que
els enfrontarà a l’amor, al destí i a les elec-
cions que conformen una vida.

Pelis i sèries

Vides passades
Celine Song

Marc, Axel y Jes
Sidonie

Les dones en el disseny
El Disseny Hub de Barcelona acull, des del passat mes

d’octubre i fins al mes de gener, l’exposició Som aquí! Les
dones en el disseny. Es tracta d’un repàs de la situació de

les dones en el món del disseny des de l’any 1900 fins als
nostres dies. La mostra recull creacions femenines en di-

ferents àmbits del disseny: interiorisme, ceràmica,  joieria,
disseny gràfic, il·luminació o tèxtil, per exemple. L’objectiu

d’aquesta exposició és, segons l’organització, oferir “un
estudi crític dels èxits i les condicions de treball de les do-

nes dissenyadores durant el segle passat” i l’actual.

I S A K  A N D I CQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Recordes la darrera promesa que has fet
o que t’han fet? Així s’obre aquest assaig
que explora el concepte de promesa. Vi-
vim en una societat aterrida pel futur, ob-
sessionada per predir i projectar, contro-
lar i planificar. Però qui gosa, avui, prometre
res? Aquest llibre mostra les claus histò-
riques, filosòfiques i literàries del poder de
la promesa i de la seva fragilitat actual.

Llibres

El temps de la promesa
Marina Garcés

|RoboCop: Rogue City
Un shooter, és a dir, un videojoc de trets en primera persona, basat en les

exitoses pel·lícules de RoboCop.Disponible per a PC, PS5 i Xbox Series X/S.
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Isak Andic (Istanbul, 1955) es va traslla-
dar juntament amb la seva família a Bar-
celona a finals dels anys seixanta. Als se-

tanta, va fer els seus primers passos en
la indústria de la moda i l’any 1984 va

fundar l’empresa Mango, que obria les
portes de la seva primera botiga al pas-

seig de Gràcia. La resta és història. La
marca no ha deixat de créixer durant

aquests prop de quaranta anys de fun-
cionament i, per tant, la fortuna d’Andic
s’ha anat eixamplant. Fa anys que se si-
tua entre els catalans més rics, però des

de l’any passat ocupa el lloc
número 1 del rànquing de fortunes ca-

talanes, segons la revista Forbes. Aquest
any, a més, s’ha convertit en la desena

persona més rica de l’estat espanyol.

Famosos

Ser el fundador de Mango
Aquesta famosa empresa de moda va néixer l’any 1984

Consolidar-se com el català més ric
I convertir-se en el desè espanyol més ric, segons la revista Forbes

Força indiferència
Potser per la seva discreció, ha generat pocs comentaris
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

No hauríem d’acostumar els infants als fregits, sinó promoure
altres preparacions com el vapor, la planxa, el forn o els guisats 

E S T I L S  D E  V I D A

i PEDIATRIA 
L’estiu és ric en verdures i fruites i, a més, proporciona les cir-
cumstàncies més adequades per a la pràctica de l’esport. A la
tardor, en canvi, la dieta s’omple d’aliments calòrics i es buida de
fruites, i el sedentarisme es multiplica, per culpa del temps o de
la mandra. El resultat de tot plegat és l’augment de pes i de mal
humor en general, sobretot després de Nadal. L’alternativa és
una dieta rica en cereals, verdures, fruites de temporada, lle-
gums, peix i oli d’oliva, una fórmula que té uns efectes benefi-
ciosos per a la salut, especialment en els infants. 

Les dietes dels nens i nenes, per la raó que sigui, abusen de
tots els elements que s’haurien de restringir o fins i tot eliminar:
els greixos saturats, els sucres refinats, les begudes ensucrades i
els snacks. Cal substituir-los pels aliments recomanats i alhora
establir pautes i horaris clars. Menys racions i més àpats és un
bon lema. Concretament, cinc àpats al dia seria una bona mitja-
na. El més important d’ells és l’esmorzar, que s’hauria de fer a
casa i incloure lactis, cereals i fruita o sucs de fruita fresca. En ge-
neral, cal incrementar el consum de fruita i de verdura, menjar
més peix i consumir molta més farina integral.       

Errors en l’alimentació dels infants

Cal limitar el consum d’aliments rics en calories i menjar
menys carn amb greixos visibles o pell i embotits   

Les claus

Els àpats han de ser una experiència grata per als infants, 
per això cal oferir-los menús saludables, però atractius

De poc serveix seguir una dieta saludable si no
practiquem esport o fem una mica d’exercici físic 
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CALORIES

MENÚS

CUINA

SEDENTARISME
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